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CSALÁD ÉS HÁZASSÁG – 1. A HÁZASSÁG CÉLJA 
Fábián Attila élőben elhangzott tanításának nyers szövege 

Budapest, 2023.02.12. 
 

Kiáltsatok egy nagy halleluját! Halleluja, hogy mertek halleluját kiáltani. Halleluja, hogy mertek 
örvendezni akkor, amikor öröm van jelen. És szeretném azt igazán látni, tapasztalni, hogy mind-
annyian átérzitek és értitek annak a lényegét és súlyát, hogy amikor örvendezünk az Úrban, akkor 
ez mit is jelent. Ez nem csupán egy érzelmi örvendezés. Mi tudjuk, hogy megváltott minket az Úr 
Jézus, és ezért örülünk! És nem úgy örülünk, mint a vallásos világ, ahogy a világ örül, hanem úgy, 
ahogy azt az Ige mondja: szellemben és igazságban, és ezt nem szégyelljük! Halleluja! A depressziós, 
lefelé görbülő szájú keresztény nem vonzó. Most tudtok nevetni, most tudtok örvendezni. Előbb is volt 
erre lehetőségetek, és később is lesz majd, úgyhogy gerjedjetek fel! Nem kell szégyellni! Nem kell 
gátlásosnak lenni! Nem kell szorongani emiatt! Egy berögzött vallásos szokás az, amikor magunk-
ban próbálunk örvendezni úgy, hogy igazából ilyenkor nem is értjük azt, hogy minek örülünk. Miért 
örülünk? Amikor annyi baj, annyi gond van a világban, minek örüljek? Amikor megismered a 
személyes kapcsolatodon keresztül Istennek feléd irányuló szeretetét, jóságát és az Igék kinyílnak 
előtted, akkor örülni fogsz mindenkor. Tudod, a szellem gyümölcseiben, a felsorolásban melyik a 
második? Az öröm! Halleluja! 

A mai napon szeretnék nektek egy rendkívül fontos témáról beszélni, amely a család és a 
házasság témakörét érinti. A nemzetközi Házasság hete, illetve házasságok, illetve házaspárok hó-
napja van most februárban, négy kontinens 21 országában ünneplik ezt. A következő egy-két hétben 
nagyon sok helyen prédikátorok az istentiszteleten, sőt civil szervezetek is – nem feltétlenül csak 
keresztény gyülekezetek – hangsúlyozzák azt, hogy mi a szerepe, mi a helye és mi az értéke a 
házasságnak, és ezzel együtt a családnak. Rengeteg pszichológiai útmutató, könyvtárnyi szak-
irodalom áll rendelkezésre mindenfelé, amelyek házasoknak, családoknak, szülőknek íródtak. 
Vannak ezekben nagyon jó dolgok és bizonyára ezek között nagyon sok, nagyon sokat tud segíteni, 
de én úgy hiszem, hogy a teljesség egyedül, kizárólag Isten Igéjében és Istenben, Krisztusban van 
meg. Az elmúlt 50-100 évben a család jó értelemben vett intézménye, szövetsége és megítélése a 
társadalomban és az egyházban is erősen meggyengült. Az interneten statisztikákat olvastam arról, 
hogy milyen a válások aránya a világban, de a keresztények között, és milyen volt ez mondjuk 50 
évvel ezelőtt, vagy 100 évvel ezelőtt. Az 1870-es vagy ’80-as évektől kezdődően van ezzel kapcso-
latosan statisztika, és bizony lesújtó a válások aránya, úgy is mondhatnám, hogy drasztikusan 
emelkedett az elmúlt évtizedekben, bár az utóbbi pár évben egy picit mintha javult volna. 
Összességében a kapcsolatok fele a világban is, és a gyülekezetekben lévő keresztények között is 
válással végződik. Tehát a házasságoknak a fele oly mértékben tönkremegy, hogy a férfi és a nő 
elválnak, mert boldogtalanok. És erről nem hallottam senkit beszélni, csak gondolkoztam ma-
gamban, hogy ha a házasságoknak az ötven százaléka válással végződik, akkor marad az másik 
ötven százalék, amely nem válással végződik, de azok a kapcsolatok vajon milyenek? Azok a kap-
csolatok vajon boldogok? Igen? Úgy gondolod? Szerintem meg nem. Rengeteg rossz házasságot 
láttam. Úgy, hogy benne élnek a házasságban, keresztények is. És valamilyen oknál fogva eről-
ködnek, kínlódnak, próbálják helyrehozni, igyekeznek túllendülni, talán keresik, kutatják, hogy 
hogyan lehetne jobb. Nem mernék százalékos arányt mondani arra, hogy mi az én megítélésem 
azzal kapcsolatban, hogy a működő házasságok vagy legalábbis a házasságokban maradottak há-
zassága milyen. Mennyire harmonikus, mennyire boldog, mennyire megelégedettek a párok a-
zokban a kapcsolatokban? Úgy gondolom, hogy a felének a fele talán, de lehet, hogy még ezzel 
sokat mondtam. És nem arról beszélek, hogy felüti a fejét valamiféle probléma, valamiféle nézet-
eltérés vagy sérelem, vagy valamiféle csalódás, hanem arról beszélek, hogy ezekkel a nehéz-
ségekkel szembe tudnak-e nézni? Van-e rá megoldásuk? Van-e valami válaszuk erre? Van-e valami 
igei megértésük arról, hogy hogyan lehetne ezt helyrehozni? Vagy csupán a világból, akár a 
könyvtári szakirodalomból, pszichológusoktól kérnek segítséget? És vajon hogyan próbálnak együtt 
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élni az emberek úgy, hogy kihozzák abból a kapcsolatból a maximumot? Én nem vagyok maxi-
malista, tudjátok rólam, szoktam is mondani, viszont törekszem a teljességre. Nem mondom, hogy 
ezt jól csináltam volna, sőt. De hiszek benne. És amíg hiszek benne, addig tudok rá törekedni is. És 
én úgy hiszem, hogy csak és kizárólag Isten Igéjén keresztül tudhatjuk meg azt, hogy mi a házas-
ságnak eleve a célja? Isten azt miért hozta azt létre? Mit akart Ő ezzel, és mit nem akart Ő ezzel? És 
mire használják ezt a hívők vagy nem hívők? De leginkább ugye a hívőkhöz szólok ma, hogy miért 
akarnak az emberek házasodni? És mi az elvárásuk a házasságban a másik fél felé? A férfi mit vár a 
nőtől, a nő mit vár a férfitől? Mit akarnak együtt? Ha ezek nincsenek helyükre rakva, vagy nem re-
ális az elvárás, amikor az emberek házasságról az elvárásokat nem igei módon határozzák meg saját 
magukban, akkor nagyon könnyen a problémák fel tudják emészteni a házasságot és a kapcsolatot.  

Erről szeretnék ma beszélni, és a jövő héten tovább folytatom. Készültem erre, egy éve lassan. 
Jegyzeteket írtam ezernyit, az egész év kevés lenne arra, hogy végig mondjam az összeset. De 
biztos, hogy ebből is egy sorozat lesz, amit majd folytatni fogok úgy, hogy az előző sorozatot sem 
fejeztem be, és már van kettő előttem, amit szeretnék elkezdeni. István hasonlóképpen van szerintem. A 
Római levelet 2028-ig tudná szerintem prédikálni, amit elkezdett pár hete. De, aminek el kell hangoznia, 
úgy hiszem, az el elhangzik ma itt.  

Az első Igénk, amire szeretném, ha odalapoznátok, az 1Korinthus 1,9, és a házasságról beszélünk. 
Házasságról. A házasság céljáról, a házasság szövetségéről Isten szemszögéből. Arról, hogy Ő ezt miért 
akarja? Miért hozta létre? Miért nem csak úgy élnek az emberek, akárhogyan a világban, egymás 
mellett? Mert a föld benépesítése működne házasság nélkül is, nem? Ezt látjuk. Tehát önmagában 
miért hozta létre Isten a házasságot? Ezt fogjuk keresni, ezt fogjuk kutatni, és meg fogjuk vizsgálni 
azt is, hogy mit nem akar Isten a házasságból.  

1Korintus 1,9. 
9. Hű az Isten, aki elhívott titeket az Ő Fiával, a mi Urunk Jézus Krisztussal való 

közösségre. 
A mi Urunk Jézus Krisztussal való közösségre. Azért gondoltam ezt az Igét felolvasni így a 

legelején, mert ha nem is ezt fogjuk boncolgatni, de jó, ha így az elején ezt hallod, hogy az 
elhívásod Istentől az, hogy Jézus Krisztussal közösségben legyél. Ez az eredendő, ez a központi 
szíve vágya, akarata Istennek, hogy te a Jézus Krisztussal közösségben legyél! 

Testvérem! Ez mindenekfelett való és mindenekelőtt való. Elmondom még egyszer. Ez mindenek-
felett és mindenekelőtt való. Ha azt jelenti, hogy ez a legelső, akkor azt is mondja, hogy minden más 
utána van. És itt be lehet mögé rakni a házasságot, a szolgálatot, még a gyermekeidet is. Nem azt 
mondtam, hogy azokat hanyagolnod kell, azokat le kell ráznod magadról, nem kell velük foglalkoznod. 
Majd, ha odaérünk a tanításban, meg fogod látni, hogy az Istennel való közösségnek igazából milyen 
gyümölcsei vannak, és akkor meg fogod látni azt, hogy ennek a közösségnek az az eredménye, hogy 
mások felé hogyan viszonyulsz, mert a szeretet abban nyilvánul meg, ahogy az emberekkel bánsz. 
Kiváltképpen a házastársaddal, a gyermekeiddel, a szüleiddel, a gyülekezetben lévőkkel stb.  

Tehát nem arról beszélek, hogy valahol a sor végén kullog a házasság meg a gyerek meg a 
szolgálat, meg minden egyéb, mert bizony ez prioritást élvez, de mindenekelőtt van valami, és van 
valaki. És amikor az emberek megházasodnak, és ezt nem tartják szem előtt, ez egy olyan gócpont, 
és olyan probléma, amiből sok konfliktus fakad. Nem azért, mert te közösségben vagy az Úrral, és 
emiatt a másik megharagszik, hanem pont az ellenkezője miatt. Hogy nem vagy közösségben az 
Úrral éppen eleget, éppen elég minőségben, és ez a probléma, nem az, hogy közösségben vagy 
Vele. Mert az, hogy közösségben vagy az Úrral, szorosan együtt jársz Vele, annak az lesz az ered-
ménye, egyenes arányú következménye, hogy jó és harmonikus házasságod lesz. 

Eléggé keményen belekezdtem így az elején, ugye? Halleluja! Most is tudsz-e még örülni?  
Rendkívüli módon jellemző az, hogy a házasok felkészületlenül kerülnek bele a házasságba. Bár 

tudom és nyilvánvaló, és mindenkire igaz, hogy senki sem úgy érkezik meg egy kapcsolatba, hogy 
mindent tud, de nagyon sokszor láttam azt, hogy a legalapvetőbb önismeret nélkül, a legalapvetőbb 
Ige ismeret nélkül, és a legalapvetőbb isteni irányelvek ismerete nélkül kerülnek emberek kapcso-
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latba. Az így felmerülő problémák pedig nagyon súlyos konfliktusokat okoznak és szakadásba 
taszítják a kapcsolatokat.  

A bibliai alapelvek, a bibliai igeversek és Isten akaratának a megismerése ugyanakkor sikerre van 
programozva. Ha te alkalmazod, hiszel bennük, működteted, erőt teszel bele, energiát teszel bele, hogy 
bibliai alapelveken működtesd a házasságodat, a kapcsolataidat – hiszen ez minden kapcsolatra igaz –, 
akkor nincs más lehetőséged mint, hogy az prosperáló, jó kapcsolat legyen, mert erre van 
beprogramozva Isten Igéje. Nincs olyan bibliai igevers, amit, ha megélsz, bibliai módon gyakorolsz és 
alkalmazol, akkor annak az lenne a következménye, hogy valami borzasztóan rossz dolog történik 
veled. Nincs ilyen! Nincs ilyen igevers, be van programozva, mint a mag. A búzamag, ha elveted a 
földbe, be van programozva, hogy abból a magból bizony búzakalász lesz, ha rendesen van gondozva, 
napfényt kap, meleget kap, nedvességet kap stb. Nem lesz belőle tök. A tökmagból meg nem lesz 
meggyfa, és Isten Igéjéből pedig az lesz, hogy megtermi a maga gyümölcsét.  

Ma olyan mértékű a világban és a gyülekezetekben lévő széttört, sérült családok aránya, amit 
nagyszüleink, dédszüleink elképzelni sem tudtak volna. Mindenkinek van az ismeretségi körében, a 
családjában legalább egy elvált. Nem mondom azt, hogy amikor nem volt elválás száz, kétszáz, 
ötszáz évvel ezelőtt, akkor azok a kapcsolatok boldogok voltak, és harmonikusak voltak, és minden 
rendben volt velük. Nem erről beszélek, hanem arról, hogy most, ami zajlik körülöttünk, szemmel 
látható, hogy az egy világnézeti és egy ideológiai háború, aminek a közepén vagyunk, amiben 
benne vagyunk, és a sátán össztűz alá veszi a bibliai értékrendet. A hagyományos bibliai család-
modellt keresztülhúzza, ahogyan csak tudja, érzékenyíti az embereket, a keresztényeket is az 
elfajult dolgok felé, a nemi sztereotípiák, a nemi előítéletek mindenféle szinten borulnak minden 
irányban, és ez így nem jó. A keresztények, ha nem tudják, hogyan harcolják meg a hitüket ezen a 
területen, hogyan védelmezzék meg a családjaikat, akkor kiábrándulhatnak könnyen egymásból. 
Kiábrándulhatnak a kereszténységből is akár, kiábrándulhatnak a hitéletből, akár még Istenből is, 
mert nem tudják, hogyan álljanak ellen a sátánnak, nem tudják, mit kellene csinálni, és miért? Mert 
a legeslegelső, a legfontosabb dolognál valami félrecsúszott!  

Az elhívásunk az, hogy Jézus Krisztussal közösségben legyünk. A Vele való közösségből fakad 
minden jó dolog számunkra, ami megtud nyilvánulni közöttünk. A tudatlanság egy rózsaszínű mesének 
festi le a házasságot meg a kapcsolatot. Minden egyes romantikusnak induló kapcsolatot lefest 
azzal, hogy igen, összeházasodunk, és igen, boldogan élünk addig, amíg meg nem halunk. Ezt hol 
hallod? A mesében. A valóságban pedig mi van? Miért nem így van ez a valóságban is? Mert bol-
dogan élünk addig, amíg össze nem veszünk, boldogan élünk addig, amíg az egyik meg nem hízik, 
boldogan élünk addig, amíg megkapom a másiktól, azt, ami nekem kell, boldogan élünk addig, 
amíg nem jön valami olyan, ami az én érzelmeimnek, elvárásomnak nem felel meg. Vannak, akik 
jól megharcolják ezt, sokan vannak, akik azért értik a lényeget, de ez egy kemény munka.  

Igyekszem nagyjából követni a jegyzeteimet, nem azért, mert mindenképpen a papírhoz akarok 
ragaszkodni, hanem azért, mert rengeteg dolog van ezzel kapcsolatban, amit el szeretnék mondani, 
hogy tényleg hónapokig tartana, ezért szándékosan összeírtam a lényeget, amiről úgy gondoltam, 
hogy a Szellem a szívembe helyezett, hogy a lényeg hangozzon el. Tehát vannak dolgok, amikre föl 
kell készülnöd azelőtt, mielőtt azok szembe jönnek veled, mielőtt találkoznál velük. A házasság az 
egy ilyen dolog. A házasságba természetesen nem lehet úgy belemenni, hogy huszonöt évesen meg-
nősülsz vagy férjhez mész, és már van húszévnyi házasságról való tapasztalatod, tehát értelemszerű, 
hogy ez nem így működik. Amit az ember elkezd, amikor a pici baba megszületik, akkor nem csak 
a pici baba születik meg, hanem az édesanya is megszületik, mint édesanya.  

Van egy csomó dolog, amire azonban lehet készülni és nem baj, ha vannak előre válaszaid a 
felmerülő nehézségekre, problémákra. Ez rendkívüli módon felelősséget ad a gyülekezetnek, az 
egyháznak, a prédikátoroknak, a tanítóknak a kezébe, a szájába, hogy tanítsák az embereket arra, az 
ifjúkat vagy házasodókat, hogy mivel szembesülhetnek majd akkor, amikor az a fajta érzelmi lán-
golás kezd alábbhagyni, mert nagyon könnyen az emberi szeretet, és az érzelmi szeretet, a kéjvágyból 
fakadó kívánság át tud csapni ennek pont az ellenkezőjébe. A gyűlöletbe, az utálatba, a megvetésbe és a 
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hidegháborúba, és akkor már az a cél, amit úgy gondoltál, hogy én azért házasodtam meg, hogy ne 
legyek egyedül, ne legyek magányos, hogy boldog legyek, és akkor szembesít és pofon vág a 
valóság, hogy itt vagyok házasként és magányos vagyok! Itt vagyok házasként és egyedül vagyok, 
itt vagyok házasként és nem vagyok boldog! Önmagában talán érzed már a szavaimból, hogy a 
házasság célja nem ez, elsősorban nem ez, hogy ne legyél egyedül. De meg fogjuk nézni az Igében, 
hogy mi a házasság célja.  

Minden emberi kapcsolatban lehetnek és vannak is küzdelmek, kiváltképpen a házasságban. 
Amíg a gyermeked otthon él húsz-huszonöt évet, utána pedig elköltözik, remélhetőleg, legalábbis a 
háztartásodon kívülre, és külön válsz tőle, és az a fajta szakadás megtörténik közöttetek, ami 
egészséges és jó dolog, addig az a házastárssal nem így van. Együtt élsz egy másik emberrel, nem 
csak úgy húsz, huszonöt évet, hanem harmincat, akár ötven vagy nyolcvan évet. És van valami, 
amit Isten csak a házasságban helyezett el, ami nem lehet és nincs jelen semmilyen másik emberi 
kapcsolatban, de erre is majd ki fogunk térni.  

Tehát sokat tehet az ember azért, hogy a házasság jó legyen, és azért is, hogy rossz legyen. Nincs 
olyan házasság, nem létezik, ami annyira csúcs szuper, hogy ne lehetne még jobbá tenni. Nincs az a 
rossz házasság, amit ne lehetne akár, ha mind a két fél részéről van erre hajlandóság, ne lehetne 
helyrehozni, csak meg kell találni Istennek a kulcsait ehhez. Az egyháznak van a legnagyobb fele-
lőssége abban, hogy hová jutott el sok házasság a gyülekezeteinkben, és ezt most a rossz házas-
ságokra értem. Az egészséges házassághoz egészséges tudásra van szükség, és az egészséges kap-
csolatokhoz egészséges tanításra, és nálunk van meg a megoldás, Isten Igéjében van meg a meg-
oldás. És ha ez nemcsak megvan nálunk, hanem ismerjük és alkalmazzuk is, akkor lesznek jók a 
kapcsolataink, a házasságaink a gyülekezetben. Az egész életminőségedet befolyásolják a kap-
csolataid az emberekkel, mindent befolyásol, minden bibliai történetből levonhatjuk a tanulságot, 
hogy hogyan viszonyuljunk Istenhez és hogyan viszonyuljunk az emberekhez.  

Kezdjük a második Igénkkel, az 1Mózes 2,18. igeversével, ahol is Isten az eredeti tervében, a 
kezdetekkor létrehozta, megalkotta a házasság szövetségét, és meg fogjuk nézni azt, hogy eredetileg 
ez mire adatott.  

1Mózes 2,18. 
18. És monda az Úr Isten: Nem jó az embernek egyedül lenni; szerzek néki segítő társat, 

hozzá illőt. 
Hozzá illőt, segítő társat, mert nem jó neki egyedül lenni. Ha ezt most itt nem kezeljük a helyén, 

ha nem látjuk meg azt, hogy ki mondta, kinek mondta, milyen körülmények között mondta, miért 
mondta, akkor azt gondolhatjuk, hogy Isten maga mondja, Ádám bizony olyan egyedül volt, mint a 
kisujjam, és magányos volt. De ezt nem mondja az igevers! Gondolj bele! A bűnbeesés előtt Isten 
mindent tökéletesnek teremtett, Ádámot is. Így van? Ha Ádám tökéletes volt, nem tudta, mi az a 
csalódás, mi az a hiány, mi az a kiábrándultság, hogy milyen sértőnek vagy sértődöttnek lenni, nem 
tudta, hogy mi van akkor, amikor egyedül vagyok, nem is volt összehasonlítási alapja. És nem úgy 
volt, hogy ült a fa alatt és panaszkodott Istennek, hogy ó, Atyám, megteremtettél engem, de olyan 
egyedül vagyok, hogy jó lenne nekem valaki! Nem Ádám kívánsága és kérése volt az, hogy legyen 
mellette egy házastárs, egy hozzá illő, egy segítő társ, hanem Isten ötlete volt, és nem azért, mert 
Ádám magányos volt, hanem egész más céllal. Nézzük meg itt három igeverssel feljebb a 15-ös 
igeverset mondjuk. 

1Mózes 2,15. 
15. És vevé az Úr Isten az embert, és helyezteté őt az Éden kertjébe, hogy művelje és őrizze azt. 
Látjuk azt, hogy Ádámnak volt valamiféle feladata. Helyezé őt a kertbe, az Éden kertbe, hogy mű-

velje, őrizze azt. Maradjunk i itt ennél a pontnál, a mondatnak az elsődleges értelménél. Ádámnak volt 
egy feladata és azt mondta Isten ezzel gyakorlatilag, hogy nem jó az embernek egyedül lenni, adok 
neki egy segítő társat, hogy ezt a munkát ne egyedül végezze, hanem legyen neki segítője ebben. Érted a 
lényeget? Nem azért, mert Ádámnak olyan kérései, kívánságai vagy igényei voltak, hogy neki minden-
képpen kell valaki, neki mindenképpen kell valaki, mert boldogtalan. Nem volt Ádám boldogtalan, nem 
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tudta azt, hogy mi az, hogy boldogtalanság. Miért? Mert akkor még nem volt bűn! Ez a bűnbeesés előtt 
történt, amikor Ádám tökéletes volt, és azt mondja Isten, hogy a tökéletesnek még adok valamit 
pluszba. Mert van egy jobb, hogy ő egyedül van, így nem olyan jó, de van egy még jobb ennél. Egy 
hozzáillő segítőtársat adok neki.  

A történetet ismerjük, rengeteget lehetne róla beszélni minden egyes szóról, hogy elkezdte Isten 
megformálni a földből a mezei állatokat, mindenféle madarat, miután már az előtte való nap, az 
ötödik napon megteremtette az állatokat. Gondolkoztál-e ezen valaha? Aztán pár nappal korábban 
megteremtette az eget, a földet, a tengert, a növényeket, mindent, de az Édenkertet maga Isten ültette. 
Olyan érdekességek vannak itt, amibe bele lehetne menni részletesen, de most nincs időnk. Tehát 
minden egyes szónak, főleg itt a legelején, nagyon-nagyon mély értelme és üzenete van.  

Az a lényeg, hogy ez még a bűnbeesés előtt volt, és nem volt sátáni befolyás, nem volt bűnös 
természet, nem volt testi önzés, nem volt testi kéjvágy, nem voltak szexuális igényei Ádámnak, nem 
voltak ilyen elvárásai. Ádám tökéletes volt és nem volt fél ember, nem volt hiányos, nem volt 
csüggedő és nem volt magányos, tökéletesen teljes volt.  

Így a tökéletesen teljes mivoltában adott Isten mellé egy másik tökéletesen teljes embert. Óriási 
üzenet van ebben! Hogy akkor, amikor az emberek azért házasodnak, mert én félember vagyok 
nélküled, amikor én nem vagyok teljes és te vagy az én másik felem, akkor ott valami félrecsúszott, 
valami nem oké. Te önmagában is teljes ember vagy és képes vagy betölteni azt, amit az 1Korinthus 
1,9 mond, amire el vagy hívva, hogy közösségben legyél az Atyával, a Jézus Krisztusban. A Jézus 
Krisztusban való közösségre vagy elhívva.  

Nehogy azt vedd ki a szavaimból, hogy a házasság ellen beszélek! Nem erről beszélek. Házas-
ságpárti vagyok, hiszen én is házasságban élek. A házasságért beszélek erről, hogy amikor be-
lemész, vagy benne vagy, akkor tudd, hogy mit akar Isten a házassággal, mit akar abból kihozni, 
mert sokkal többet akar abból kihozni, minthogy érzelmileg meg legyél elégítve. Sokkal többet akar 
Ő azzal, mintsem, hogy a lelkivilágodban, a boldogságodban, a magányodban meg legyél elégítve.  

Tudom, hogy vannak magányos emberek. A közösségben is lehetnek magányos emberek. Gyü-
lekezetbe, közösségbe jársz hétről hétre és ott a sorok között is lehetsz magányos. Tudom, hogy ez valós 
és jelenlévő dolog, és ez egy nagyon veszélyes csapda, de amikor megérti az ember, hogy mire van ő 
személyesen elhívva és abban él és azt megéli, hogy közösségben van az Úr Jézussal, akkor eltűnik a 
magány. Mert a magány egyetlen, minden kétséget kizáró legtökéletesebb megoldása a Jézus 
Krisztussal való közösség! Semmi nem tudja úgy betölteni az életedet, mint ahogy Isten be tudja tölteni. 

Gondolj bele, hogy van egy busz. Mindenki tudja, hogy milyen egy busz, ugye? Elég nagy. A te 
szíved is nagy. Kinyitod az első ajtót és bedobsz egy labdát. Megtöltöd azzal a buszt? Nem. 
Bedobsz tízet, meg tudod tölteni azzal a buszt? Bedobsz ezret, meg tudod tölteni? Egy millió labda, 
be tudja tölteni? Be sem fér annyi. De be tud tölteni minden pici rést hiánytalanul? Nem. Miért? 
Mert a buszt belülről csak az tudja megtölteni, ami pontosan millimétere ugyanúgy néz ki belül 
mindenféle térfogatában, mint maga a busz belülről.  

Az az űr, ami benned van, az Isten alakú, és semmi nem tudja úgy betölteni, a házasságod sem, a 
másik ember sem. Kiegészíti azt, mellé adódik. Pluszban hozzáadódik a jó házasság, a jó férj, a jó 
feleség és sok minden emberi kapcsolat, meg gyülekezet, meg szolgálat, meg hobbi, meg munka, 
meg pénz. Ezek hozzáadódhatnak, hogy úgy érezd, hogy teljesebb az életed, de azt az űrt, ami ben-
ned van, azt csak Isten tudja betölteni. Isten így teremtette meg az embert.  

Amikor a házasságban azt várod, hogy a másik legyen az, aki betölti ezt, akkor jön a 
csalódás, a sértődés, jön a kimondott vagy ki nem mondott elvárás, hogy te nem adod meg 
nekem azt, amit én igénylek. Te nem adod meg nekem azt, hogy én boldog legyek. Te nem adod 
meg nekem azt, hogy én teljes életet éljek. Hogy tehetsz ilyet velem? Miért vagy ilyen velem? 
A másik meg mit mond rólad? Ugyanezt.  

Az ember önző. Amikor Ádám elbukott, bejött az önzőség. Már házasok voltak és bejött az 
önzőség. Mi volt az első? A felelősség áthárítása. Nem az én hibám, a másik hibája. Éva hibája, a 
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kígyó hibája. A bűnbeesés következménye az, hogy nem vállalja az ember a felelősséget azért, hogy 
én is tehetek ám azért a dologért.  

Hallottam valakitől a héten egy nagyon jó mondatot és nagyon jó gondolat ez, hogy házasságot 
ketten alkotjátok, ti vagytok a száz százalék. Ha azt mondod, hogy nagyon rossz a házasságod, hogy 
nem jó a házasságod és szeretnéd öt, tíz, húsz százalékkal jobbá tenni, akkor mit kell tenned, milyen 
hatásköröd van arra, hogy jobbá tedd? Annak a házasságnak a fele az te vagy, és ha te megváltozol, 
akkor már ötven százalékkal jobb a házasságod.  

Erre számítottam körülbelül, erre a reakcióra! Ó, pásztor miért nem inkább arról beszélsz, hogy 
hogyan tudna megváltozni a férjem? Hogyan gyakoroljak rá olyan hatást, hogy megváltozzon? Be 
kellene látnia, hogy rosszul viselkedik velem. Be kellene látnia az asszonynak is, hogy ez így nincs 
rendben. Vannak dolgok, amiket az embereknek be kellene látniuk, de neked nincs hatásköröd arra, 
hogy a másiknak a szívét megváltoztasd. Arra viszont van hatásköröd, hogy a saját magad szívét 
megváltoztasd. Neked nem azon kell dolgozni, hogy a másikat megváltoztasd, hanem azon, hogy 
saját magadat, persze Isten segítségével. Mert önmagadat nem tudod megváltoztatni, de a vele való 
közösségből fakad az, hogy változni fogsz, és ez önmagában hatást gyakorol a másikra.  

Akkora megértés és kijelentés van ebben, ezt szeretném elmondani. Ádám teljes volt, mégis Isten 
kapcsolatot akart neki adni. Miért? Mi a legjobb példa a jó kapcsolatra, a jó közösségre? Gondolkoztál-e 
ezen valaha? Aki elmondja igazából és be is mutatja a legjobb példát a kapcsolatra, az maga Isten. 
Miért? Mert ők hárman vannak. Az Atya, a Fiú és a Szent Szellem, és oly mértékben jó a kapcsolatuk, 
annyira egységben vannak, hogy ők hárman egyek. Az Atya, a Fiú és a Szent Szellem olyan mély és 
szoros kapcsolatban vannak egymással, hogy ők egyek. Az isteni hármasság az etalon. Az isteni 
hármasság a mérce. A család alapja a házasság. A jó család alapja a jó házasság. A jó gyereknevelésnek 
az alapja a jó házasság.  

Biztos hallottad, láttad vagy olvastad a Facebookon te is, ez egy régi tanmeséből fakadó kis 
szösszenet, hogy a középkorú férfi odamegy az idős édesapjához és megkérdezi tőle, hogy édes-
apám, hogyan neveljem jól a fiamat? Mit tudok tenni? Mi a legjobb módszer, hogy én a fiamat, a te 
unokádat jól neveljem? Mondja neki az öreg bölcsen, hogy fiam, szeresd az édesanyját! Óriási böl-
csesség van ebben. Ez egy kis tanmese, de óriási!   

Úgy gondolom, hogy ez az egyik legjobb dolog a sok-sok mellett. A bűnbeeséssel ugye minden 
megváltozott, azonnal megjelent az önzés, az önközpontúság, és ez lett minden bajnak a forrása. 
Minden bajnak a forrása az önközpontúság. Jézus eljött, helyreállította a közösséget Isten és ember 
között, és példát mutat, hogy hogyan alkalmazzuk ezt a házasságunkban, a kapcsolatainkban és a 
családjainkban.  

Olyan sok mindenért képesek az emberek áldozatot hozni, olyan sok mindenért képesek akár 
meghalni. Ott van ez a hangzatos mondat, hogy meghalok a másikért, meghalok a családomért, 
meghalok ezért, meghalok azért. Fölmerül a kérdés, hogy vajon élni is hajlandó vagy-e értük? Ezt is 
meg lehetne vizsgálni, hogy élsz-e értük, vagy csak meghalsz értük. Ezt most csak idézőjelben 
természetesen. De ez nagy-nagy különbség!  

Jézus azért élt, hogy meghaljon. Neki az volt a célja, a szolgálata, a küldetése, hogy eljöjjön és 
meghaljon. Mégpedig azért, hogy mi éljünk. Hogy éljünk a családunkért, éljünk a házasságunkért, 
éljünk egymásért és persze éljünk Őérte. Felelőtlenség lett volna Istentől, ha létrehozza a házasságot, ezt 
a házassági szövetséget, de nem ad hozzá útmutatásokat. Az Igében minden szerepel, amiről tudnunk 
kell a házasságunkkal kapcsolatban, sőt minden más emberi kapcsolatunkkal kapcsolatban. Az Igében 
minden szerepel, csak ezt ki kell bontani, ezt meg kell vizsgálni, meg kell érteni.  

Persze ehhez kell hallanod tanítást, hogy legyen valami segítséged. Nem minden könnyű, de ha 
megértjük, akkor megérthetjük azt, hogy a házasság valóban egy szövetség. Isten nem azzal a céllal 
hozta létre és teremtette Évát, hogy Ádám ne legyen magányos. Nem azért teremtette Évát, hogy 
Ádám ne legyen boldogtalan. Nem azért, hogy ne legyen fél ember és ugye a két fél egy egész, mint 
a kettőbe törött tégla. Nem, nem, nem! Ádám önmagában egész, Éva önmagában egész. Mégis sok 
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ember azért házasodik, hogy ne legyek egyedül, nem érzem jól magam egyedül és próbálják azt a 
fajta űrt betölteni, amit csak egyedül Isten tud megadni. Próbálják ezt a házassággal pótolni.  

Megelégedést várunk a házastársunktól, de ezt sokszor frusztráltság, meg sértődés, meg prob-
lémák övezik. Kaphatunk a párunktól természetesen jó dolgokat, és ez az optimális és efelé ha-
ladunk – a jövő heti alkalmon erről lesz szó, hogy hogyan, miként kell nekünk ezt megélni –, de 
nem ez a boldogságunk forrása. Mint ahogy egy másik területen, egy másik példát hozva, nem a 
munkahelyed a gyarapodásod forrása, hanem Isten. Az csak egy csatorna. Az, hogy a házastársadon 
keresztül kapsz megelégedést, boldogságot, ölelést, puszit, rózsacsokrot, főtt ételt, tiszta alsógatyát, 
ez nem rossz dolog. De az, hogy Isten szeretete rajta keresztül jön el hozzád, ez azt jelenti, hogy a 
házastársad egy csatorna. Nekünk olyan csatornának kell lenni, ahol Isten könnyedén tud áramolni 
rajtunk keresztül a másik felé, nem pedig azon dolgozni, hogy a másik áldjon már meg engem. 
Értitek a különbséget? Értitek, csak nem szeretitek hallani.  

Az Istennel való személyes kapcsolat a gyógymód a magányra. Ahogy a kapcsolatod elmélyül az 
Úrral, ez azt fogja tükrözni, hogy a házasságod is el fog mélyülni és jobb lesz. Ha valóban Isten 
élete tölt be téged, akkor ez meglátszik a házasságodon is. Egyébként is a házasságnak az egyik cél-
ja, hogy visszatükrözze az Istennel való kapcsolatodat. A jó házassághoz gyümölcsöznie kell az Istennel 
való kapcsolatodnak. Érthető?  

Azt hittem, hogy lelkesebbek lesztek. Vagy csak engem lelkesít annyira ez az üzenet? Nem baj, 
ha meghallgatod másodszorra, addigra leesik. Én is először döbbentem álltam ezek előtt, amikor 
ezeket először hallottam, meg először ezzel szembesültem. Jó lett volna, ha ezt valaki elmondja 
házasságkötés előtt. Nem lett volna baj, ha engem erre megtanítanak. Nem lett volna baj, ha kapok 
ezzel kapcsolatosan valamiféle oktatást. Sok minden elkerülhető lett volna. Neked is, bizonyára. 

 Mit várunk a másiktól? Mit várunk magunktól? Az elején mondtam, de megismétlem, hogy egy 
jó kapcsolathoz, egy jó házassághoz, úgy hiszem, hogy rendkívül fontos a helyes és jó bibliai 
önismeret. Tudd őszintén, hogy ki vagy, hogy milyen állapotban vagy, milyen helyzetben vagy. 

 A házasság kiegészíti a társ iránti vágyadat, kiegészítheti az öröm és a boldogság utáni vá-
gyadat, de sohasem helyettesítheti az Istennel való közösséget. Amikor az emberek ezt nem látják 
keresztényként, házasként, akkor nem tudnak mit kezdeni a helyzettel. A másik nem úgy viselkedik, 
ahogy én szeretném. Nem akarom azt mondani, hogy ez minden házasságban bizonyára így van, de 
lehetséges, hogy nem tudatosan, lehet, hogy tudatlanul, de a másik meg fog téged sérteni, meg fog 
bántani. Akkor mit kezdesz ezzel a helyzettel? Ó, megbocsátok neki! De hogyan, milyen módon 
bocsátasz meg neki? Milyen mértékben?  

Az elmélyült, Istennel való kapcsolatod pozitív hatást gyakorol a házasságodra. Így te leszel a 
csatornája Isten szeretetének a házastársad felé. Ez egy kicsit idealista, de attól függetlenül hiszem, 
hogy ez így van, hogy akár házaspárok még versenyezhetnek is abban, ha ezt igazán jól megértik, 
hogy ki szereti jobban a másikat, hogy ki az, aki hamarabb megbocsát a másiknak, hogy ki az, aki 
előbb elengedi a sértést, ki az, aki előbb nyit a másik felé. Így is lehet élni, én úgy hiszem! 

De a meseszerű elvárások a házassággal kapcsolatban nem életszerűek. A legfontosabb dolog, 
ami miatt Isten a házasságot létrehozta az, hogy az egységben lévő erő fel tudjon szabadulni. Ami-
kor Isten valamit szétoszt, vagy valamit összerak, gondoljatok bele, amikor az ötezret megven-
dégelte abból a két halból és öt kenyérből. Emlékeztek? Volt ott vagy tizenötezer ember a gye-
rekekkel, asszonyokkal együtt. Azt gondolnánk, hogy ez a kevés kis élelem nagyon kis morzsákra 
széttörve, elég mindenkinek egy picike. De Istennél ez nem így van. Az Ő királyságában, amikor Ő 
szétoszt valamit, akkor az megsokszorozódik.  Ebben a történetben úgy van, hogy amikor mindenki 
jóllakott, mindenki azt mondta, hogy na ez fincsi volt, akkor összeszedték a maradékot. Össze-
szedtek tizenkét kossárral, ami sokkal több volt, mint a kiindulási pont. Ez Isten! 

A világban is működik az a része a dolognak, amikor összeteszünk valamit, az egy meg egy az 
nála sokszor nem kettő, hanem négy, öt, tíz. Én megtapasztaltam építőipari vállalkozóként sok-sok 
évvel ezelőtt, hogy ha én el tudok végezni egy egységnyi munkát egy nap alatt, és a másik szak-
ember is el tud végezni egy egységnyi munkát ugyanannyi idő alatt, az két egység. De ha mi össze-
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dolgozunk, ha mi egymás keze alá dolgozunk, ha mi egységben vagyunk és együtt csináljuk a dolgot, 
akkor ugyanannyi idő alatt ketten nem két egységnyi munkát végzünk el, hanem legalább hármat. Érted 
a lényeget?  

Mondjam egy másik példával vagy érthető? Egy kőműves levakol egy nap húsz négyzetmétert, 
így külön egy szobában. Egy másik kőműves levakol egy másik szobában húsz négyzetmétert. De 
amikor egy nagy nappaliban együtt dolgoznak és jól dolgoznak együtt, egységben vannak, egymás 
keze alá dolgoznak, akkor ketten egy nap alatt nem negyven négyzetmétert fognak levakolni, ha-
nem hatvanat. Miért? Mert az egységben erő van, meghatványozódik. Istennél meg még inkább!  

Látod-e az Igében rengeteg helyen, hogy az egységből erő szabadul fel, az egységből valami 
többlet jön? Amikor Ádám és Éva össze lett így rakva, akkor a kettőből lett egy, de az erejük az 
nem kettő lett, hanem tízszeres, százszoros. Ezért adta Ádámnak Évát, hogy a kert művelésében azt 
a munkát, amit Ádám egyedül el tudott volna végezni, de ketten együtt sokkal könnyebben, hat-
ványozottabb erővel tudták volna elvégezni.  

Ez az elsődleges célja a házasságnak, az erő felszabadulásának megsokszorozása. Ámen? Na-
gyon bonyolultan mondtam? Erre kellene vágyakozni, ez lenne a kiindulási alap, ez lenne az, amiért 
megyünk előre, ez lenne a cél. Nem mondom, hogy könnyű dolog ez, leginkább azért nem, mert az 
ember szembesül a saját hiányosságaival, a saját lustaságával, a saját testiségével, és mindenféle 
egyéb dolgaival. Az egység miatt nem összeadódtak, hanem összeszorzódtak. Ez a megsok-
szorozódás történik meg akkor, amikor a házaspárok jól élik meg a házasságukat. Tehát egy meg 
egy az nem kettő lesz, hanem tíz. Vagy egy meg egy az harminccá válik Istennél.  

1Mózes 1,26. 
26. És monda Isten: Teremtsünk embert ami képünkre és hasonlatosságunkra; és 

uralkodjék a tenger halain, az ég madarain, a barmokon, mind az egész földön és a földön 
csúszómászó mindenféle állatokon. 

Számos Ige beszél erről, hogy amiért és amire az ember meg lett teremtve, az nem azért volt 
mert Isten magányos volt és akart valakit, akivel tud játszadozni. Nem volt Isten magányos. Isteni 
mivoltában Istent el tudod képzelni, hogy ül a trónteremben és már annyira megunta a Jézussal és a 
Szent Szellemmel való közösséget, hogy kitalált valamit, hogy már azért valamit csináljunk, mert 
annyira unatkozom már évezredek óta! 

Nem, isteni mivoltában neki nem volt ilyen jellegű hiányossága. Hogy legyen valaki, akit sze-
ressen, mondják ezt, talán még én is prédikáltam. De nem volt neki létszükséglet az, hogy embert 
teremtsen. Az egész, hogy mi létezünk, vagyunk és élünk – ez az Ő szeretetéből, az Ő szerelméből 
fakad –, a mi érdekünkben, és nem az Övében.  

Azért teremtett Isten minket, mondják ezt sokan, hogy valaki elvégezze azt a munkát, amit el 
kell végezni az Ő számára. Természetesen mi vagyunk azok, akik elvégezzük a munkát Isten 
királyságában, mert mi alkotjuk Krisztus Testét és az Ő Testén keresztül működik, de Isten nem 
önző. Amikor két embert így összerak, összekapcsol, akkor abból a kettőből lesz egy, így van? 
Lesznek ketten eggyé. A Máté 18,18–19-et mindenki ismeri, fejből tudjátok idézni. 

Máté 18,18–19.  
18. Bizony mondom néktek: Amit megköttök a földön, a mennyben is kötve lészen; és amit 

megoldotok a földön, a mennyben is oldva lészen. 
19. Ismét, mondom néktek, hogy ha ketten közületek egy akaraton lesznek a földön, 

bármely dolog felől, amit csak kérnek, megadja nékik az én mennyei Atyám. 
Kétszer mondja itt ezt el, hogy az egységben hatalmas erő van. Amikor Isten kétszer mond valamit a 

Bibliában, ráadásul Jézus azt mondja, hogy bizony, bizony mondom néktek, akkor kétségtelenül örök 
érvényű igazságról van szó. Hogy ketten együtt sokkal többet el lehet végezni, mint külön-külön. Ez a 
legszorosabban a házastársaddal lehetséges, mert Isten szemében egyek vagytok.  

Hiszek abban, hogy a testvéri közösségek, a szülő-gyerek közösség, a barátok közötti közösség 
is hathatósan tud munkálkodni és működni ezen Igék alapján, de sohasem annyira tökéletesen, 
hatványozottan, mint a házasságban. Miért? Mert te a gyermekeddel soha nem leszel egy, te a 
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barátoddal soha nem leszel egy, a barátnőddel soha nem lesztek egyek, de a házastársaddal egyek 
vagytok Isten szemében. Érted a különbséget, hogy mennyivel különlegesebb a házasság Isten sze-
mében, mint akármilyen más kapcsolat? Semmihez nem mérhető ez a fajta kapcsolat az Igében 
semmilyen emberi kapcsolathoz. A házasságban van csak egyedül meg, amit Isten hozott létre. Érthető? 
Ez a legszorosabb emberi kötelék Isten szemében, mert ez egy szövetség.  Semmihez nem mérhető 
ez a fajta kapcsolat az Igében, semmilyen emberi kapcsolathoz. A házasságban van csak egyedül ez 
meg, amit Isten hozott létre. Ez a legszorosabb emberi kötelék Isten szemében, mert ez egy 
szövetség. A Prédikátor könyvének a 4. fejezetében a 9-es verstől egy újabb bizonyítékot találunk 
erre az egységre. 

Prédikátor 4,9‒12. 
9. Sokkal jobban van dolga a kettőnek, hogynem az egynek; mert azoknak jó jutalmuk van 

az ő munkájukból.  
10. Mert ha elesnek is, az egyik felemeli a társát. Jaj pedig az egyedülvalónak, ha elesik, és 

nincsen, aki őt felemelje.  
11. Hogyha együtt feküsznek is ketten, megmelegszenek; az egyedülvaló pedig mimódon 

melegedhetik meg?  
12. Ha az egyiket megtámadja is valaki, ketten ellene állhatnak annak; és a hármas kötél 

nem hamar szakad el.  
Ugye, ismeritek ezeket az igeverseket? Mindez érvényes bizonyos mértékben bármilyen emberi 

kapcsolatra, de a házasságban tud abban a teljességben jelen lenni, amelyet nem igazán aknáztunk 
még ki, több okból kifolyólag. Két ember egységében olyan erő van, amit nem kaphatsz meg egye-
dülállóként. Ezt elmondom még egyszer. Két ember kapcsolatában, egységében olyan erő szaba-
dítható fel, amit egyedül nem lehet. Ezzel nem azt mondtam, hogy az egyedülállók nem lehetnek 
boldogok, nem lehetnek teljesek, vagy nem lehetnek igazán kiteljesedettek. Nem ezt mondom, 
hiszen Jézusnak sem volt felesége, mégis teljes életet élt. Pál apostol is egyedül végezte a szol-
gálatát és még lehetne sorolni. De mégis itt van az Igében nagyon határozottan, hogy jobb dolga van 
a kettőnek, mint az egynek. A Zsoltárok 133-ból mindenki ismeri az igeverset, csak nem tudom, hogy 
értjük-e, vagy csak szeretjük, mert olyan jól cseng. 

Zsoltárok 133,1‒3. 
1. Ímé, mily jó és mily gyönyörűséges, amikor együtt lakoznak az atyafiak egységben!  
2. Olyan az, mint a drága olaj a fejen, amely aláfoly a szakállon, az Áron szakállán; amely 

lefoly köntöse prémjére;  
Miről szólnak ezek az igeversek? A főpap felkenetéséről. A főpap, Áron felkenettetik, és ez úgy 

történik, hogy aki felkeni őt, abban az időben egy próféta volt, aki fölkente fizikai értelemben, ola-
jat öntött a fejére és az végigfolyt a haján, szakállán, a ruhája gallérján, az egész testén. A Szent 
Szellem kenetéről van itt szó! Az olaj a Szent Szellemet jelképezi az Igében.  

3. Mint a Hermon harmatja, amely leszáll Sion hegyeire. Mert oda parancsolt áldást az Úr 
és életet örökre!  

Az egységet áldás követi. Ezt olvassuk itt. Ha odalapozunk az 1Mózes 11-re, akkor láthatunk egy 
igesort arra, hogy az egységnek micsoda ereje van. Ez a bábeli építkezés igekörnyezete. 

1Mózes 11,5‒8. 
5. Az Úr pedig leszálla, hogy lássa a várost és a tornyot, melyet építenek vala az emberek fiai.  
6. És monda az Úr: Ímé, e nép egy, s az egésznek egy a nyelve, és munkájának ez a kezdete; 

és bizony semmi sem gátolja, hogy véghez ne vigyenek mindent, amit elgondolnak magukban.  
7. Nosza szálljunk alá, és zavarjuk ott össze nyelvüket, hogy meg ne értsék egymás beszédét.  
8. És elszéleszté őket onnan az Úr az egész földnek színére; és megszűnének építeni a várost.  
Ez a történet is az egységről szól, csak ez egy negatív példája az egységnek. Mivel ők 

egyetértésben voltak, ezért az önző céljaikat akarták véghez vinni. Mivel ezek az emberek 
istentelenek voltak, Isten ellen lázadtak, de egységben voltak. Ezért mindent, amit elképzeltek, amit 
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akartak, véghezvittek. Magának Istennek kellett közbeavatkozni. Úgy tudta megakadályozni ezt az 
egységet, hogy a nyelvüket összezavarta, és így alakultak ki a különböző nyelvek.  

Fordítsuk ezt vissza a házasságra. Amikor a házastársaddal egy nyelvet beszélsz, akkor lehetőség 
van arra, hogy egységben legyetek. Ha nem egy nyelvet beszéltek, akkor az nagyon nehézkes. Ter-
mészetesen nem arról beszélek, hogy te németül beszélsz, a másik meg angolul, vagy te magyarul, a 
másik meg szlovákul, hanem hogy egy dolgot értetek egy ugyanazon mondat alatt. Mert az egyik 
így értelmezi, a másik meg úgy értelmezi. Az egyik ezt teszi, a másik azt teszi, az egyik így csi-
nálja, a másik úgy csinálja, de nem egyféleképpen beszéltek egy dologról, akkor az egységben 
bizony rés keletkezik. Ők abból nyerték az erejüket, hogy egyek voltak, egységben voltak, és egy 
nyelvet beszéltek és ezért nem volt erő ellenük. Ha a sátán megrontja a házasságokat, akkor azzal 
megrontja a családokat. Ő ezen dolgozik, hogy az egységet rontsa meg. Az egyetértést akarja meg-
rontani. Az együtt akarást, az együtt tudást, az egy felé mozdulást. De ez nem csak a házasságra igaz, 
hanem a gyülekezetre, mindenféle közösségre, munkahelyi kapcsolatokra is. Mindenre igaz, hogy ő 
nem az egységet szereti, a nevében is benne van, hogy ő a szétdobáló, a diabolosz, aki szétdobál 
mindent, hogy ne együtt legyen a dolog, mert akkor sokkal könnyebben, hatványozottabban lehet 
munkát végezni. Külön-külön, kis sejtecskékben, csoportocskákban, gyülekezetecskékben, házi cso-
portocskákban nem hatékony a munka. Nem olyan hatékony, mint amikor együtt vagyunk. 

A legkisebb emberi kapcsolatban indul ez, a házasságban. Amikor a házasságokban nincs egy-
ség, akkor a gyülekezetekben sem lesz egység, mert házasok és családok alkotják a gyülekezetet is. 
Annak ellenére, hogy nem mindannyian éltek házasságban. Még, vagy már nem éltek benne, vagy 
éppen benne éltek. Tehát két ember egysége több erőt szabadít fel, mint amit egyedülállóként 
képesek vagyunk felszabadítani. Ezt Isten rendelte, hogy megsokszorozza a hatóerőnket, hogy 
megsokszorozza a hatékonyságunkat, hogy megsokszorozza az eredményességünket, hogy minél 
inkább uralkodjunk, minél inkább mi irányítsunk, és ne mi legyünk irányítva. Ez a házasság célja! 
Ez a házasság célja Istentől! Ez az, amire Isten a házasságot elhívta, elrendelte, és ennek kellene 
lennie a célodnak a házasságoddal, nem pedig az önös érdek, ami arról szól, hogy én legyek 
megelégítve, én legyek boldog. Én legyek mindenféle szempontból abban az állapotban, hogy ne-
kem csak elfogadnom kelljen a másiktól és élvezzem a helyzetet. Természetesen, amikor jól 
működik egy kapcsolat, akkor mindez megvan a másik részéről feléd. De sohasem elvárni kell a 
másiktól, hanem mindig azt kell keresni, hogy én mit tehetek a másikért.  

A gyülekezetben ugyanaz a helyzet. Mit tehet a gyülekezet értem? Nem kapom meg a gyü-
lekezettől azt, ami nekem kell, nem olyan tanítást hallok, amit hallani szeretnék, nem úgy működik 
ez, nem úgy működik az. Ilyen problémám van, meg olyan kifogásom van. Ezt vettem észre, hogy 
nem jó, meg azt vettem észre, hogy nem jó. Ezzel elárultad azt, hogy te is látod azt, amit én is látok. 
Csak van egy nagy különbség, mert mindezt úgy is lehetne mondani, hogy mit tehetek a közös-
ségért, hogy jobb legyen, mit tehetek bele, mit tudok előre mozdítani, hogyan tudom jobbá tenni. Ez 
a hűség! Ez a hűség egy gyülekezetben és ez a hűség egy házasságban is, hogy hogyan tudom azt 
jobbá tenni. Ha van egy alkoholista férj, aki veri a feleségét. Vagy ha nem is alkoholista, de súlyos 
bántalmazások vannak verbálisan, fizikálisan, bárhogyan, de nem csalja meg és minden este otthon 
alszik. Akkor az a férj hűséges? Nincs házasságtörés! Nincs paráznaság! Hűséges? Hát persze, hogy 
nem! Mert a hűség az nem csupán az, hogy ragaszkodok a másikhoz. Az egy része, egy fontos ré-
sze, de igyekszem megtenni mindent, hogy jobbá tegyem azt a helyet. Azt a családot, azt a helyet, 
ahova tartozom. Isten legyen irgalmas hozzánk, ugye? Halleluja! 

Tehát Isten rendelte a házasságot arra, hogy megsokszorozza az eredményességünket, hogy 
uralkodjunk. Ennek kellene lennie, amit elvárunk a házasságtól. Ennek kellene lennie a célnak is. 
Ehhez harmóniában kell együtt működni. A házasság célja az egység és az abból származó erő. 
Bármennyire is furcsa, ez nem működik magától. Nem működik úgy, ha nem hallasz erről. Nem 
működik úgy, hogy az ember a kisujjából, vagy a szappanoperákból, vagy a tévéműsorokból, vagy a 
reklámokból, vagy bárhonnan ezt megkapja, ezt megtanulhatja.  
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A legfontosabb, én úgy gondolom, a gyülekezetben az erről való tanítás, ugyanakkor a Biblia 
tanítja, hogy az idősebbek tanítsák az ifjabbakat. Kevés egy élet ahhoz, hogy minden hibát mi 
kövessünk el. Lehet mások hibájából tanulni. Mégis legtöbbet abból tanulunk, amikor mi ütjük bele 
a fejünket a falba, mert azt érezzük, hogy tényleg kemény. Hiába mondták, hogy kemény a fal, de 
mégis csak nekimentünk. De egyszer, hogy ha bekoppan így a homlokod, akkor rájössz, mert van 
már saját tapasztalatod. De nem kell nekimenni a falnak ahhoz, hogy ez így legyen.  

Rengeteg dolog van ezen témakörön belül, amiről beszélni lehetne. Többek között az, hogy mi 
van akkor, ha a férj azt veszi észre, hogy a feleség nem azon a helyen áll, mint amit a Biblia mond, 
vagy tanít, vagy mutat. Hogyan tud a férj ebben tevékenyen, jól segíteni a házastársának? És mivel 
árt ennek? Fordított esetben, ha a feleség észreveszi, hogy a férjre nem igazán jellemző, hogy ő 
lenne az a fajta családfő, amiről az Ige beszél. Nem úgy viselkedik, nem azt teszi, nem szellemi 
vezető, nem azt csinálja, amit kellene, nem úgy csinálja. Mit kell ilyenkor tenni? Tudod, Istennek 
megvan erre a válasza! Hol van ez? Az Igében! Mindenre megvan a válasz a Bibliában! Amiről 
neked tudnod kell, amit neked ismerned kell, ahhoz Ő megadta a válaszokat az Igében. Én nem 
tudok mindent, a válasz ebben az értelemben tehát nem nálam van. Sok minden tudok, ha jössz 
segítségért, lehet, hogy tudok segíteni. De mindent nem tudok, de Nála megvan minden. Lehet, 
hogy azt mondod, hogy hát sokkal könnyebb, Attila, megkérdezlek inkább téged. Téged könnyeb-
ben meghallak, értem a szavadat. Az meg olyan macerás, meg olyan sok idő Jézus Krisztussal 
közösségben lenni! Elmondom a reggeli, déli, estéli imáimat és ott vagyok a gyülekezetben. Ez a 
vallás része! Így nehezen fogod meghallani. Ez egy tudatos, eltökélt, kitartó, olyan feladat, ami 
igazából nem nehéz, csak mi tesszük nehézzé. Nem kell arra készülni egy hónapig, egy évig, egy 
szempillantás alatt meg tud változni a dolgokhoz való hozzáállásod. Az a te hatásköröd, hogy te mit 
akarsz, hogyan akarod, hogy miként akarod. Ez a te hatásköröd! Van erre képességed, van erre 
felhatalmazásod, van erre erőd. De nem fog magától működni. A jó házasság nem működik ma-
gától! Tervezni kell, hinni kell benne, lemondani is kell időnként, alávetni is kell. Szeretni kell! 
Hogyan kell szeretni, miként kell szeretni? Fontossági sorrendeket kell felállítani. Magadat nagyon 
ismerned kell, és az az igazság, hogy ismerned kell a másikat is, hogy neki mi a jó és neki mire van 
szüksége. Mert az gondolod, hogy úgy szeretem én a másikat, ahogy én elvárom, hogy engem 
szeressenek. De nem biztos, hogy a párodnak pont ugyanaz kell, mint ami neked kell.  

Nem titok, most már keresztény bestseller pár évtizede, Gary Chapman, egy keresztény 
pszichológus kiváló tanítása az öt szeretet nyelvről. Arról ír ebben a könyvben, hogy ha egy nyelvet 
beszéltek, az jó, de mi van, ha nem egy nyelvet beszéltek? Adsz az asszonyodnak minden héten 
virágot, meg bonbont és nem érted, hogy miért nem tetszik ez neki. Mert neki lehet, hogy az kel-
lene, hogy segíts, mondjuk fölporszívózni. Nem az ajándékra van szüksége, hanem valami másra. 
Állandóan ölelgeted, állandóan puszilgatod, ő meg mindig félrehúzza magát és azt gondolod, hogy 
hát nem szeret engem. Pedig lehet, hogy nem ez az ő szeretetnyelve, nem ez tölti fel az ő szívét, 
hanem az, hogy ha mondjuk, veszel neki kéthetente valamit ajándékba, valami kis apróságot. Tehát 
ahány ember, annyiféle, de vannak azért főbb dolgok, amiket az ember ért. Ha ezt megismered, 
megtudod, és megismered a másikat, akkor sokkal könnyebb lesz harmonikusan kapcsolatban élni.  

Vannak-e konfliktusok? Felmerülhetnek-e konfliktusok a házasságban? Akarsz erről hallani, 
hogy hogyan kezeljük ezeket? Igen? Akkor gyere vissza jövő héten.  

A sátán mindent megtesz, és mindent megakadályoz azért, hogy megbontsa az egységet. Ha az 
elvárásaid helyett kezded meglátni azt, hogy mit tudsz beletenni a kapcsolatba, ha az elvárásaid 
helyett kezded meglátni azt, hogy Isten hogyan szeretett téged és igazából kezded megtapasztalni 
azt, hogy Ő hogyan szeret téged, akkor tudod azt tovább adni a házastársadnak. Utalok vissza a 
legelső Igénkre:  

1Korinthus 1,9.  
9. Hű az Isten, aki elhívott titeket a Jézus Krisztussal való közösségre.  
A Jézus Krisztussal való közösségünkben megismerjük, megtapasztaljuk, elfogadjuk, érezzük, 

befogadjuk azt, hogy Ő mennyire, milyen mértékben szeret minket, mennyire megbocsátó, hogyan 
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bocsát meg, hogyan enged el, hogyan türelmes velünk, hogyan könyörül rajtunk, hogyan irgalmas 
velünk, hogyan visz minket tovább a mélypontjainkon. Megismerjük azt, hogy hogyan viszonyul 
hozzánk. S amikor ezt megismerjük, akkor tudjuk ezt továbbadni. Ha nincs meg ez az ismeret 
benned, hogy Ő hogyan viselkedik veled, akkor nem tudod a feleségednek ezt odaadni. Akkor csak 
erőlködés lesz! Egy fejbéli valami, hallottam, hogy hogyan kell agapé módon szeretni és próbálok a 
házastársamnak valamit tenni, de semmi nem jó neki és nem érzem vele magam boldognak. Nem a 
fejből kell tenni. Az egésznek a forrása a Jézus Krisztussal való személyes kapcsolat. Amikor ez 
helyes és jó, akkor tudod szeretni a házastársadat, a gyermekedet, a szüleidet, a gyülekezetet, a 
pásztorodat.  

Kicsit hadd beszéljek haza. Ez rám is igaz, hogy akkor tudlak téged igazán, jól szeretni, ha én ezt 
megtapasztaltam Istentől. Tudom azt, hogy Ő hogyan szeret engem és meglátom azt, hogy Ő ho-
gyan szeret téged. Akkor tudom én ezt jól működtetni és jól alkalmazni. Bizony! De ez mindenkivel 
így van! Ebből fakad, mert ez a forrás. Amikor az embernek igénye van arra, hogy szeressék. Így 
vagyunk megteremtve egyébként. Van az emberben egy vele-, és beleteremtett vágy és igény arra, 
hogy elfogadják és szeressék. Ez mindenkiben ott van! Még a legmogorvább, befelé fordulós, ma-
gának való remetében is ott van valahol mélyen, hogy megértsék és elfogadják. Aki ebben tökéletes 
és hiba nélküli, az maga Jézus. Ő megért téged! Ha a házastársad nagyon jó kapcsolatot ápol Jézus-
sal és megtapasztalta azt, hogy Jézus hogyan szereti őt, akkor tud neked ebből adni, és akkor 
csatorna lesz a számodra. De nem ezzel kell igazából időt töltened, hanem azzal, hogy te meg-
tapasztald ezt és te add ezt a másiknak. Értitek? Ámen! Dicsőség Istennek! Halleluja! 

 
Dömök László:  
Dicsőség Istennek! Sziasztok! Jó napot mindenkinek! Meglepett engem az Úr ezzel. De ha már 

itt vagyok, és köszönöm Istennek, hogy ezt megtehetem, szeretnék egy apró üzenetet átadni nektek, 
amivel bátran menjetek a mai naptól kezdve, onnantól kezdve, hogy már vége az alkalomnak. 
Dicsőség Istennek, hogy egy fantasztikus tanításon vagyunk túl és folytatódik jövő héten. Amiben 
úgy hiszem, hogy Isten segíteni szeretne nekem is és nektek is. Engedjétek meg, hogy a Márk 
evangélium 11,22-ről beszéljek. 

Márk 11,22. 
22. És Jézus felelvén, monda nékik: Legyen hitetek Istenben.  
Ez az az igevers, amin gyakran át szoktunk ugrani. Ti biztos nem, de én mindig átugrottam ezt az 

igeverset, azért, mert mindig jobban érdekelt a Márk 11,23. 
Márk 11,23. 
23. Mert bizony mondom néktek, ha valaki azt mondja ennek a hegynek: Kelj fel és ugorjál 

a tengerbe! és szívében nem kételkedik, hanem hiszi, hogy amit mond megtörténik, meglesz 
néki, amit mondott. 

Aztán foglalkoztam a 24-es verssel, amiben azt mondja nekünk az Úr Jézus maga, hogy amit 
csak kértek az imádságotokban, higgyétek, hogy megkaptátok és megvan nektek, meglesz nektek. 
Figyeljetek mindig arra, hogy amiről azt mondod, hogy majd, az mindig ott marad, az nem jön 
előrébb soha, még ha traktorra vagy kamionra kötöd, akkor sem. A hitnek pedig ideje van, mindig. 
Mert mikor van a hit? Most! Vigyázz arra, hogy a remény fantasztikus dolog a maga helyén, de 
használd a hitedet! Nem azt mondom, hogy ne álmodozz dolgokról, álmodozz csak, de a maga 
helyén. De, amiről mindig úgy beszélsz, hogy majd egyszer, azt ott tartod. Ez olyan, mintha 
fölaggatnád a díszeket a karácsonyfára és örökké ott tartanád. Lehullanak a levelek, de mindig ott 
van, majd egyszer leveszem.  

Tudjátok, azért akartam a Márk 11,22-ről beszélni nektek, mert Jézus itt egy nagyon fontos 
dolgot mond. Ez számomra és számotokra van elrejtve, és ez a fantasztikus benne, azok számára, 
akik hisznek. Nem úgy hisznek, ahogy az emberek általában, mert az emberek gyakran mondják, 
hogy nekem van hitem. Ez egy nagyszerű dolog, ha van hited, de ez nem azt jelenti, hogy az a hit, 
amivel rendelkezel, az Isten hite. Mert itt Jézus arról beszél, hogy legyen benned Isten hite. Isteni 
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fajta hit legyen benned! Hadd mondjak itt nektek erről valamit. Mint a hölgy, aki most leül a székre, 
hiszi azt természetes hittel, hogy a szék megtartja őt. Hisz benne, hogy megtartja őt és nem esik 
össze alatta. Amikor megfőzöd az ételedet, hiszel benne, hogy az jó, az finom lesz, és a másik is 
jóllakik tőle. Ez nem az isteni hit. Ez nem az! Az isteni hit az Isten élő szavából képes jönni a 
szívedbe. Amikor Jézus azt mondja, hogy legyen benned Isten hite, akkor nem olyan dologról 
beszél, amit majd te végzel el. Itt úgy örültem, hogy előjött az 1Korinthus, mert itt mond nekünk 
valamit. 

1Korinthus 1,30‒31. 
30. Tőle vagytok pedig ti a Krisztus Jézusban, aki bölcsességül lett nékünk Istentől, és 

megigazulásul, szentségül és váltságul:  
31. Hogy, amint meg van írva: Aki dicsekedik, az Úrban dicsekedjék.  
Ha neked a saját, emberi hitedre lenne szükséged ahhoz, hogy azokat a dolgokat, amelyeket Isten 

rád bízott, megvalósítsd, akkor dicsekedhetnél vele te magad is. De az Úr nem ezt mondja. Azt 
mondja, hogy meg van írva, hogy aki dicsekszik, az Úrban dicsekedjék. Jézus a Márk 11,22-ben 
egy olyan hitről beszél, amelyet Ő ad neked arra, hogy természetfeletti módon úgy végezd el a 
dolgokat, ahogy Ő mondja. Ezt nem tudod anélkül tenni, hogy abban a közösségben élnél, amelyről 
a pásztor beszélt az elején. Nem tudod elvégezni, ha nem élsz az Úrral abban a közösségben, 
amelyben Ő ezt a természetfeletti hitet adja neked. Amikor Jézus az isteni fajta hitről beszél, akkor 
olyan dologról beszél, amelyet Ő ad neked az Ő szava által. Menjetek ki és munkálkodjatok mától 
ezzel a hittel, ha eddig nem így volt. Áldottak vagytok! Áldott hetet kívánok nektek! 

 
*A függőleges vonallal jelzett igeversek más fordításból származnak. 
A felhasznált bibliai versek a King James kiadás számozását követik. 

 

 
 

 


